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ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA DEL 
 CONSELL  MUNICIPAL D’IMMIGRACIÓ DE BARCELONA - CMIB 

Sessió del dia 28 de novembre de 2021, 18h. 
 

 

Reunió Presencial a Saló de Cent i amb transmissió en directe per Youtube 
https://www.youtube.com/watch?v=mLd6SiZiIHk 
 
 
Assistència:  

 
Presideix:  
 

l’Ilm. Sr. Marc Serra, Regidor de Drets de Ciutadania i Participació i President del CMIB.  
 
Vicepresidències 

Lourdes   Marino 
 

Vicepresidenta  primera del CMIB. Centro Boliviano 
Catalan 

Khalid  
 

Ghali Bada 
  

Vicepresident segon del CMIB. Comissionat de Diàleg 
Intercultural i Pluralisme Religiós. Ajuntament  Bcn.  

 
 

Entitats assistents 
 

  

ACATHI Associació Catalana per la integració 
d’Homosexuals, Bisexuals i Transexuals immigrants 

 Rodrigo Araneda 

ASOCASCOL Asociación Casal Colombiano   Lydia Esteve 

Associació Treballadors Pakistanesos   Javed 

Associació Catalana de Residents Senegalesos   Aminata Kane  

Associació CATNOVA   Raquel Salas 

Associació d’Ajuda Mútua d’Immigrants a Catalunya 
(AMIC - UGT) 

  Janette Vallejo 

Associació Sòciocultural La Formiga  Pere Via 

Associació Punt de Referència   Rita Grané 

Asociacion Amistad de las Mujeres Filipinas   Rita Amaqui 

Asociación Empresarial para América Latina   Judith Reynado 

Asociación Red Solidària Argentina a Barcelona   Marianela Peña 

ASOCROM Associació Romanesa de Catalunya   Anna Gaiseanu 

Càritas Diocesana de Barcelona   Omaira Beltrán 

Casa Eslava  Tatiana 

CCAR Comissió Catalana d' Ajuda al Refugiat   Elena Maya 

Centro Boliviano Catalán   Lourdes Marino,  
Hugo Oblitas 

https://www.youtube.com/watch?v=mLd6SiZiIHk
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Entitats assistents 
 

  

Centro Peruano en Barcelona  Bernardo Cacique, 
Ernesto Malabrigo 

CICTAEC Cámara Internacional de Comercio y Turismo 
Asociación Ecuatoriano Catalana 

  Enrique Moreno,  
Mammadow 

CITE-CC.OO. de Catalunya - Migracions   Carles Bertran 

Espíritu de Santa Cruz de la Sierra en España   Alejandro Moreno 

FAEC. Federación de Asociaciones de Ecuatorianos en 
Cataluña.  

  Juan Torres 

FEDASCAT Federación de Asociaciones de Colombianos 
en Catalunya 

  Carmen Bermudez 

FEDEBOL (Federación de entidades bolivianas en 
Cataluña) 

  Solange Terceros 

FEDELATINA (Federació d'entitats llatinoamericanes a 
Catalunya) 

  Javier Gª Bonomi 

Federación Latina de Medios de Comunicación   Lester Burton 

FEPERCAT Federació d'entitats peruanes a Catalunya  María Elena 

Fundació APIP-ACAM   Ramón Nicolau 

Fundació IBN BATTUTA   Soumaya Benyahya 

Fundació Privada Bayt -Al-Thaqafa   Daniel Ibarz 

Fundació Privada FICAT   Pamela Bellagamba 

KALIPI Federación de Entidades Cívicas y Religiosas 
Filipinas de Barcelona 

  Miguel Doctama 

Mujeres Pa'lante   Sabrina Drago 

SURT, Fundació de dones, Fundació Privada   Xantal Genovart 

TEAC - Taller ecuatoriano de arte y cultura   Raquel Caizapanta 

Xarxa 9 Barris Acull   Lourdes Ponce 

 

 
Persones d’especial rellevància 
 
Fàtima Ahmed 

 
Grups polítics 

Grup Municipal ERC   Eva Baró,  
Marc Borràs 

Grup Municipal C's   Tahir Rafi 

Grup Municipal JuntsxCat  Ximena Gadea 
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Personal tècnic de l’Ajuntament de BCN 
 

Director de Serveis d'Atenció i Acollida a Immigrants   Xavier Cubells 

Directora de Projectes Estratègics de G Seguretat i 
Prevenció 

 Cristina Secades 

Regidoria Drets C. i Participació   Júlia Trias 

Direcció Drets de Ciutadania 
 

  Anabel Rodríguez, 
Ana Lemkow,  
Marta Vidiella 

 
 

Ponent convidada 
 
Investigadora, informe Racisme estructural i 
institucional 

  Salma Amazian 

 
 
Secretaria del  Consell 
 
Secretària Consell Immigració. Ajuntament de Bcn.   Núria Pàmies Martorell 

 
 

S’excusen 

AEC Asociación de Ecuatorianos en Catalunya 

AOMICAT - Asociación de orientación a Mujeres Migrantes en Cataluña 

SICAR cat-Adoratrius 

Associació Catalunya-Líban 

Associació Cultural Mexicano Catalana (MEXCAT) 

Asociación Cultural Social y Arte Culinario de Honduras y amigos de Catalunya 

Asociación Identidad Cultural Ecuatoriana Sin Fronteras 

Asociación Intercambio Cultural Chino-España 

Asociación Uruguayo Catalana "Los Botijas" 

Centro Filipino - Tuluyan San Benito 

CJB- Consell de la Joventut de Barcelona  

Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya 

ENWAD-European Network of Women of African Descent 

FASAMCAT Federación de Asociaciones Americanas de Catalunya 

FAHONCAT Federación de Asociaciones Hondureñas en Cataluña 

FAVB Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona 

Fundación Juan Pablo II 

JOVECU Asociación de jóvenes ecuatorianos en Catalunya 

La Fede 

PIMEC Comerç 
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0. Benvinguda 
 
Sr. Marc Serra, regidor de Drets de Ciutadania i Participació i president del CMIB    
 
Dona la benvinguda  a tothom, destaca el fet que aquest plenari pugui ser una sessió 100% 
presencial i agraeix l’alta assistència  (presencial i Youtube), aprofita per donar l’enhorabona 
i la benvinguda a la Lourdes com a vicepresidenta del Consell. Comenta que s’aprofitarà per 
treballar el tema de l’any “per una Barcelona Antiracista”, que un dels temes que ens 
ocuparà serà l’informa de la Salma Amazian sobre racisme institucional i estructural i que les 
entitats del Consell tindran molt a dir. També es parlarà del Pla de treball aprovat i en marxa 
2020- 2023 on s’ha enviat documentació prèvia i que es farà la votació de la menció 
especial.  
 
El Sr. Marc Serra, Presenta l’Ordre del Dia i explica que per motius de medi ambient i Covid, 
no hi ha carpetes amb documentació a sobre de les taules, únicament les butlletes per 
procedir a la votació. 
 

ORDRE DEL DIA:  
1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior    

2. Informe de Presidència i vicepresidència  

3. Presentació Informe Racisme Institucional (Salma Amazian) i propostes CMIB per una 

BCN antiracista 

4. Presentació Pla de treball 2020-2023 final: prioritzacions i seguiment. 

5. Valoració Trobada BCN Ciutat diversa 2021  

6. Votació Menció Especial a entitat CMIB 2021 

7. Proposta d’incorporació o baixa d’entitats al CMIB   (si s’escau) 

8. Informacions 

9. Precs i preguntes.  

 

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior   
 

Sr. Marc Serra, regidor de Drets de Ciutadania i Participació i president del CMIB.    
 
Recorda que l’acta provisional està disponible a la pàgina web del Consell d’Immigració i 
també es va fer arribar. Pregunta a la secretària i donat que no hi ha esmenes, procedeix a 
la seva aprovació i, per tant, es dona per aprovada l’acta de la sessió anterior.  
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2. Informe de Presidència i vicepresidència 
 
Sr. Marc Serra, explica que l’informe de presidència i vicepresidència és un espai que on s’aprofita 
per actualitzar algunes informacions i que pot servir per impulsar els debat que es faran després.  
 
 

Sr. Marc Serra: Informe de presidència  
 
Aquest informe de presidència està guiat una mica pels debats que van sorgir al darrer 
plenari, que va ser el primer plenari semi-presencial i on es van compartir, en aquest 
informe de presidència diferents problemàtiques vinculades al funcionament del sistema 
estatal d’acollida, els canvis que estaven havent-hi i l’impacte que això tenia per les ciutats.  
 
També es va explicar que hi havia una a reunió  prevista i pendent que es va celebrar a finals 
del juliol passat amb la Secretaria d’Estat de Migracions per tractar aquestes qüestions i 
d’altres vinculades també a la reforma del Reglament de la Llei d’Estrangeria amb tot el 
tema dels joves ex-tutelats i també una reunió amb la subdelegació del govern de la mà de 
la XESAJE, Xarxa d’Entitats Socials d’Assessorament Jurídic d’Estrangeria que s’està 
reactivant. 
 
El regidor explica que aquestes reunions es van poder celebrar i que la valoració és 
notablement positiva, així i tot, encara hi ha molts temes a treballar i tractar pel que fa 
pròpiament als canvis en el Reglament d’Estrangeria i situació dels joves ex-tutelats i també 
dels mateixos joves tutelats. S’ha pogut aprovar aquesta modificació del reglament i és un 
moment per celebrar-ho i sobretot per reconèixer a totes les entitats que han treballant i 
que han anat fent incidència i empenyent perquè s’acabés ja aquesta situació que afectava 
a milers de joves, tan menors d’edat, com els que ja havien aquí a la majoria d’edat i que era 
gairebé impossible que poguessin regularitzar-se per aquests requisits econòmics tan 
elevats que se’ls hi demanava a partir de la darrera sentència del Tribunal Suprem.  
 
En principi des de l’Ajuntament es veu com que aquest canvi és positiu i que al final s’ha 
pogut salvar gran part de les propostes que feien les entitats. Així i tot, es comparteix que 
no n’hi ha prou amb aquesta modificació del Reglament de la Llei d’estrangeria per als 
joves, ja que encara hi ha molts veïns i veïnes que sobreviuen a la ciutat com poden en 
situació irregular i que cal atendre també aquesta demanda de forma prioritària i que això 
cal fer-ho a través de la flexibilització de l’arrelament social i així es va traslladar tant al 
secretari d’Estat de Migracions com també al subdelegat del govern. 
 
 El retorn d’aquesta petició és que així com al principi, quan el ministre va assumir el càrrec 
de ministre una de les primeres compareixences i anuncis que va fer va ser que tenia 
d’intenció de modificar fins i tot la Llei d’estrangeria i parlava en aquells moments de 
facilitar les regularitzacions el cert és que en el contacte que es va fer amb el ministeri a 
través del secretari d’Estat de Migracions van refredar molt aquesta opció dient que ara 
mateix no la tenen, no l’estan treballant. 
 
En qualsevol cas, el  paper que cal tenir com a Consell municipal d’immigració és el 
d’empènyer no només cadascú des del seu àmbit d’incidència perquè aquesta és una 
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emergència. És una emergència també que cal entomar-la i que cal poder avançar en aquest 
àmbit i si s’ha pogut fer amb els joves sense referents familiars, també s’ha de poder fer 
amb les altres persones, tinguin l’edat que tinguin que topen contra la Llei d’estrangeria i 
també especialment el reglament de la Llei d’estrangeria que dificulta enormement la 
possibilitat de regularitzar-se una vegada estan aquí.  
 
Un altre dels capítols que es van parlar amb la Subdelegació del Govern especialment, però 
també amb el Secretari d’Estat és el col·lapse de les oficines d’estrangeria,  la situació des 
del juliol fins ara ha canviat i ha canviat a pitjor i també val la pena parlar-ne, ja que hi ha 
centenars per no dir milers d’expedients en tramitació, molts d’ells paralitzats des de fa 
mesos alguns fins i tot des de fa sis mesos. 
 
Fa unes setmanes la Fundació Migrastudium, la Fundació Bayt al-Thaqafa i Servei Solidari 
van treure un comunicat que denuncia aquesta paràlisi en la  tramitació dels expedients 
d’estrangeria on queda palès que això és un incompliment del deure de resoldre en els 
terminis establerts de la llei del procediment administratiu i també per la mateixa llei 
d’estrangeria. Aquest retard porta a uns impactes grandíssims perquè hi ha  moltíssimes 
persones pendents de la resolució del seu expedient i són autoritzacions que tenen a veure 
amb autoritzacions a treballar desistint la possibilitat de fer aquesta oferta de treball. Això 
també s’ha parlat amb el subdelegat del govern i des del Col·legi d’advocats de la comissió 
d’estrangeria i, ja que és una qüestió que preocupa molt.  
 
El que trasllada la subdelegació del govern és que això és fruit a un increment de les 
càrregues de treball molt importants, que s’han incrementat molt respecte al 2019 i el 2020 
el nombre d’expedients a tramitar i han unes dades que diuen que hi ha un increment del 
36% de les targetes de residència temporal de familiars de la ciutat de ciutadans de la Unió 
Europea respecte al 2020 un increment del 40% dels arrelaments social i la previsió és que 
aquests increments es mantinguin. 
 
Des de la Subdelegació de govern estan treballant amb un pla per reforçar a nivell de 
recursos humans, a nivell d’equips de treball, però és evident que arriba tard, ja que l’any 
passat ja es va parlar durant l’últim plenari de la situació de les oficines d’estrangeria pel 
que fa a la dificultat d’obtenir cita,  motiu pel qual des del CMIB es va dur a terme un 
comunicat, un posicionament com a Consell Municipal d’Immigració i una enquesta que va 
servir per evidenciar l’impacte que això estava tenint aquests retards en els veïns i veïnes.  
 
El regidor comenta que cal que des del CMIB s’entomi aquest tema  de la paralització 
d’aquests expedients d’estrangeria i demanar que realment hi hagi un pla de xoc perquè si 
es va poder fer amb les cites prèvies, s’ha de poder fer també amb la tramitació d’aquests 
expedients perquè al final el problema és el mateix, la falta de personal a les oficines 
d’estrangeria, d’una realitat complexa i difícil de gestionar, però una situació molt 
preocupant. 
 
El Sr. Marc Serra comparteix també en aquest informe que des de l’Ajuntament s’està  
treballant en un nou pla d’acollida de la ciutat de Barcelona amb la intenció que sigui un pla 
d’acollida que les entitats també es facin seva i que sigui del conjunt de la ciutat. I que el pla 
d’acollida sigui un procés de coproducció.  
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L’objectiu és actualitzar tot el sistema d’acollida de la ciutat tant el municipal amb els 
serveis que proveeix, malgrat no tenir competències en aquest àmbit, com també de les 
tasques que es desenvolupen des de les entitats dels diferents plans d’acollida.  
 
Tot això actualitzant-ho en el context actual, un context en el qual Barcelona és més diversa 
que mai, on s’estan batent tots els rècords pel que fa a arribar de la població estrangera 
molt diversa algunes amb més necessitats, altres amb situacions millors en el que marxi 
també la variable del refugi com una nova variable, com una variable que no obstant cada 
cop és més una condició administrativa i no tant una categoria fixa perquè ja s’estan veient 
moltíssimes denegacions de sol·licitants d’asil i, per tant, el règim de l’asil i el règim 
d’estrangeria cada cop es toquen més i, en conseqüència, el servei d’atenció a persones 
refugiades i els serveis a atenció a persones immigrades cada cop han de treballar de forma 
més coordinada. 
 
Amb tot això el Pla d’acollida s’està treballant de forma participada i s’han fet 110 
entrevistes en profunditat a diferents persones i a més s’ha fet una enquesta anònima amb 
la qual s’ha arribat a 800 persones de la ciutat de Barcelona, molts d’ells veïns i veïnes que 
han volgut donar la seva opinió. 
 
El regidor agraeix  també que des de les entitats s’hagi també  ajudat a fer difusió 
d’aquestes enquestes i que l’objectiu és arribar a finals del primer trimestre de l’any vinent 
al febrer març del 2022 amb una proposta de pla. En aquests moments s’està analitzant el 
material de les 110 entrevistes i les 800 enquestes, gràcies a les quals hi ha molta 
informació i s’han pogut detectar moltes necessitats. El regidor comenta que encara no està 
acabat, però que de segur que es podrà treballar sigui en l’àmbit de la Comissió permanent, 
o en altres àmbits. En Xavier Cubells director de la DS d’immigració i refugi està liderant 
aquest procés juntament amb la Glòria Rendón que havia estat coordinadora del SAIER i 
que hi està treballant com a consultora externa.  
 
Per acabar comenta que un dels reptes és poder donar una resposta al debat que hi haurà 
ara i a l’emergència que sortirà al voltant de la necessitat d’impulsar polítiques públiques 
antiracistes. En aquest sentit, el regidor comenta que tota la feia que ha fet el Consell 
Municipal d’Immigració i la Salma Amazian, pugui sorgir una mesura de govern, la primera 
mesura de govern de polítiques públiques antiracistes de la ciutat de Barcelona i anima a les 
entitats a compartir l’experiència i la informació que tenen i que el Consell no sigui només 
un òrgan consultiu sinó que pugui tenir un paper actiu  en la coproducció d’aquestes 
mesures i treballar colze a colze per tirar-les endavant.  
 
El regidor acaba l’informe de presidència amb aquest oferiment de treballar de forma 
conjunta per què les mesures quan es treballen bé amb les entitats aconsegueixen tenir un 
arrelament molt més potent i una capacitat de transformació molt més profunda.  
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Sra Lourdes Marino- Vicepresidenta del Consell d’immigració de Barcelona  
 
La Sra. Lourdes Marino, nova vice- presidenta del Consell es presenta i saluda agraint la 
confiança novament. Explica que ja s’ha pogut incorporar a la comissió permanent, tot i que 
ha viatjat al seu país, ha pogut participar gràcies  a les reunions telemàtiques.  Comenta que 
per al moment segueix la mateixa Comissió Permanent a excepció de la vice-presidència que 
ha canviat. Properament quan aprovin les normes de participació ciutadana ja es podrà 
aprovar el Reglament del Nou Consell Municipal de Migracions i Refugi de Barcelona i es 
procedirà a triar la nova Comissió Permanent. 
 
La Lourdes fa un petit balanç de les activitats executades en els últims mesos i la participació 
del CMIB en diferents espais:  
 
Respecte al tema de l’any s’han dut a terme les següents accions:  
 

- Aquest 2021 s’ha pogut tancar amb l’informe sobre racisme institucional i estructural que 
presentarà la Salma Amazian en el marc d’aquest plenari.  La Sra. Lourdes Marino destaca 
que a la feina feta per la Salma, han pogut participar moltes entitats presents al plenari, ja 
sigui en els grups per formular propostes o mitjançant entrevistes personals. Aquest informe 
conclou amb les 35 propostes que han sortit del document i que també s’exposaran més 
tard per part de la Janette Vallejo d’Amic.   

- Durant la Trobada s’han dut a terme múltiples activitats entorn al tema de l’any per 
sensibilitzar i reivindicar i també diferents taules rodones abordant el tema i debatin sobre 
possibles solucions des de les institucions  

- S’ha elaborat el manifest 2021 per una Barcelona Antiracista amb la participació de totes les 
entitats del Consell que han volgut ser-hi a la Comissió d’Opinió d’Urgència i s’ha llegit in situ 
el manifest el dia de la trobada, per part de 8 entitats del Consell.  

 
Respecte a la Trobada Barcelona Ciutat Diversa la Sra. Lourdes Marino expressa la seva alegria 
per poder haver celebrat la trobada amb èxit a pesar de la Covid-19.  Per organitzar-la s’han dut a 
terme moltes reunions tant del grup de treball general com dels espais específics. Valora que s’ha 
innovat amb les reunions virtuals que han facilitat molt la participació i que ha facilitat la conciliació i 
que s’ha pogut fer la trobada de manera presencial. 
 
Durant aquest any, també s’ha portat a terme el procés participatiu i s’han fet una reunió per tancar 
i aprovar el pla de treball fins al 2022. Se creat una comissió de seguiment del mateix on participaran 
algunes entitats del Consell.  
 
Com a Consell i a través de diferents entitats, s’ha participat en el procés del Pla d’Acollida que 
s’està liderant des de la Direcció d’immigració i també a altres plans i projectes municipals que es 
comentaran posteriorment.  
 
Respecte a les properes activitats, en breu es celebrarà el dia del migrant, al Saló de Cent el 16 de 
desembre on es farà entrega del Premi CMIB “per una Barcelona Antiracista” i es lliurarà també la 
Menció Especial. La conducció de l’acte serà a càrrec de la Yolanda Sey i hi haurà una actuació 
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diferent. Per acabar l’acte es farà un diàleg conduït per la mateixa Yolanda sobre el tema de l’any 
amb tres activistes antiracistes.  

 
De cara al 2022 cal centrar-se a proposar el tema de l’any i les propostes que se’n poden derivar del 
mateix i seguir tirant endavant el pla de treball i avaluant amb la comissió de seguiment del pla. 
 
Cal reprendre el Pla de formació del Consell amb la participació de les entitats, convocant la 
comissió de formació i prioritzant les temàtiques que més interessen a les entitats. Es buscarà 
col·laborar amb Torre Jussana que explicarà les seves ofertes per fer un pla d’encaix amb les 
necessitats del CMIB i es buscaran altres col·laboracions. Un dels temes més prioritzats segons el pla 
de treball és el de la bretxa digital.  

 
La Lourdes comunica que encara no ha pogut participar en cap espai de participació del CMIB a 
altres Consells de participació de la ciutat però, que anirà com a vice-presidenta al Consell CIutat i al 
Consell de Benestar, com a representant de la immigració.  
 
Per participar en altres consells, la idea és repartir joc i que diferents entitats representin al consell i 
sembla que hi ha força entitats interessades a representar al CMIB en els diferents consells de ciutat. 
Mitjançant una reunió del Consell de participació que es farà durant el 2022 es repartirà joc en 
aquest aspecte.  
 
Com a temes d’actualitat, la Lourdes destaca el canvi a la Llei d’Estrangeria i que facilita una mica les 
coses als joves migrants sols i això és una bona notícia.  
 
Per concloure, la Lourdes posa sobre la taula que tornen a haver-hi moviments que s’aprofiten de 
les persones migrades i refugiades a les fronteres europees, gent que només vol fugir dels conflictes. 
I que cada cop està més present que moltes persones estan migrant pels desastres del canvi climàtic 
i demana als governants mundials que ho afrontin i ho tinguin en compte i que l’Ajuntament pugui 
contribuir a la seva mesura.  

 
El regidor agraeix a la Sra. Lourdes les seves paraules dient que s’inicia un nou període on 
s’espera que s’aprovi el nou reglament que té la nova missió del CMIB i les eleccions de la 
nova comissió permanent i encetar el tema de l’any per aquest 2022.  
 
Dit això el regidor obre torn de paraules:  
 
 
 
Torn d’intervencions: 

Carles Bertran (CITE- CCOO): expressa la seva alegria de poder tornar a fer plenaris 
presencials i no en pantalla. Comenta que està absolutament  d’acord amb la intervenció 
que ha fet el president del Consell en relació amb les dificultats vinculades a la situació de 
col·lapse de l’oficina d’estrangeria, que és un element que es repeteix massa sovint, es va 
reiterant any rere any, que s’ha denunciat per part de moltes entitats del Consell i del 
mateix Consell d’immigració, que posa en qüestió la mateixa carta de drets fonamentals de 
la Unió Europea pel que fa al dret a una bona administració dels ciutadans, així com la 
mateixa constitució Espanyola per al fet d’una administració àgil per totes les persones. 
Comenta, però que hi ha un element preocupant que se suma en aquesta situació que es va 
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aprovar amb l’últim reglament, que evidentment té una part molt positiva que és tota la de 
donar resposta a la situació dels menors ex-tutelats,  però els reglaments introdueixen a les 
seves disposicions altres elements i aquí s’ha introduït un element que potencia i és la línia 
de treball de l’administració d’estrangeria, la presentació telemàtica dels expedients, per 
exemple amb el que fa les renovacions o modificacions que abans es podien fer en 
qualsevol registre o per correus, això de fet és una aposta pels col·legis professionals en 
detriment de les entitats socials que atenen a les persones amb més dificultats, a les 
persones més desvalgudes i que tenen més dificultats per la bretxa digital i per accedir 
aquestes tramitacions. No poden aconseguir un certificat digital o no saben com fer-ho, no 
tenen els mitjans i acabaran havent d’anar a professionals els quals evidentment no fan 
aquesta atenció i per tant es un perill que s’ha col·locat amb l’última versió del reglament 
que es va penjar i que es va aprovar i que és necessari un posicionament també des del 
Consell municipal d’immigració, tant pel que fa al bloqueig o el col·lapse que existeix a la 
resolució d’expedients que deixa moltes persones com el regidor ha plantejat i en una 
situació d’indefensió pel que fa a la feina, pels drets per viatjar, per llogar un pis i per moltes 
coses i també aquestes dificultats afegides vinculades aquesta priorització de la tramitació 
telemàtica.  
 
El Sr. Carles Bertran considera que és necessari un posicionament del Consell i comenta que 
l’única manera que fa que les coses canviïn és quan aquests temes es presenten i apareixen 
clarament als mitjans de comunicació i quan diferents entitats i administracions es 
posicionen i que és un element de risc aquest tema de la digitalització i de la tramitació i 
que des del Consell s’hauria de prendre alguna mesura.  
 
Bernardo Cacique (Centro Peruano): volen afegir respecte al que ha comentat el Carles 
Bertran. Comenta que les persones migrades quan volen tramitar la seva residència per 
qualsevol via, es troben que han d’acudir a un professional, sigui advocat, gestor, etc., ho 
podrien fer per si mateixos si tinguessin el certificat digital, però per obtenir-lo requereix un 
NIF, i es pregunta per què no es pot treure amb el Passaport. Comenta que ha observat que 
l’Ajuntament de Barcelona, ha creat el CATMOBIL amb el que no és necessari tenir NIF o NIE 
i convida des del Consell es pugui tramitar això, mitjançant l’ajuda d’associacions. 
Per altra banda, també diu que la Llei d’estrangeria no s’ha modificat res, tot i tenir al 
govern Socialista. L’arrelament social encara exigeix tres anys + un contracte de treball i que 
l’empresari sigui solvent i això és difícil tenint en compte a més el context de pandèmia que 
ha posat en situació complicada a moltes empreses i per això comenta que no s’hauria 
d’exigir contracte a temps complert. Comenta que és impossible i que no s’hauria d’exigir 
un contracte de treball a temps complet, almenys hauria de ser a mitja jornada.  
El mateix passa amb els arrelaments familiars.  
 
 
Javier Gª Bonomi (Fedelatina): destaca la feina que es fa des de l’Ajuntament i el Consell 
respecte a aquest tema tot i no tenir competències en l'àmbit municipal. Destaca tant el 
que han comentat les persones que han intervingut anteriorment com un tema molt 
concret i és que finalment aquesta normativa afavoreix als menors tutelats o ex-tutelats , 
també hi ha moltíssims adolescents de Llatinoamèrica que no han sigut tutelats o ex-
tutelats que no tenen documentació i que queden fora i que no té cap sentit perquè gent 
que fa moltíssim temps que estan aquí no poden legalitzar la seva situació. Respecte a la 
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bretxa digital comenta també que la relació amb l’Administració local tant pel que fa a 
subvencions com de participació a través de l’eina decidim és digital també i que calen 
formadors, sigui Barcelona Activa o una entitat que sigui formadora, de fàcil accés perquè la 
gent no quedi al marge de la participació de la tramitació d’expedients o de subvencions.  
 

Rodrigo Araneda (Acathi): comenta que voldria parlar també sobre refugi i en especial 

l’increment que hi està havent per aconseguir, per una banda, la cita de l’entrevista o de la 

voluntat inicialment i per altra la dificultat que les persones refugiades aconsegueixin 

realment passar tot per arribar a aconseguir l’asil i en definitiva els elements que marca 

l’Estat  i que segueixen sent els mateixos.  

També comenta un altre element que té a veure amb els menors no acompanyants i que 

voldria un aclariment del regidor i és respecte a l’espai d’acollida que va obrir l’Ajuntament i 

que aviat es tancarà i voldria saber com es cobrirà la necessitat de les persones més 

vulnerables entre les quals també hi poden haver per exemple persones LGBT que s’atenen 

des d’ACATHI  

 

Alejandro Moreno (Espíritu de Sta. Cruz de la Sierra): reitera el tema ja comentat de la 

bretxa digital, també en tràmits com el de la Meva Salut que està sent molt difícil, fins i tot 

moltes persones paguen perquè se'ls sol·liciti cita en diferents tràmits. Comenta que la 

bretxa digital caldria posar-la també a un ordre molt prioritari i una proposta que posa 

sobre la taula és la descentralització de Torre Jussana, que arribi als districtes i als barris o 

buscar algun model que vagi bé. 

Per altra banda, i referent al projecte d’antiracisme proposa que Barcelona lideri un 

projecte a escala metropolitana amb els 4 municipis veïns.  

El regidor Sr. Marc Serra,  recull totes les aportacions, aposta ja que no es pot derogar ara 

per ara si modificar la Llei d’Estrangeria i que flexibilitzi les condicions i que està 100% 

d’acord i recull la proposta de fer un comunicat, de poder abordar la situació de col·lapse en 

l’oficina d’estrangeria, perquè està d’acord amb el Carles en el fet que si no hi ha debat i no 

hi ha mitjans de comunicació no hi ha resposta, potser cal fer un comunicat amb el col·lapse 

d’estrangeria i també el tema de la bretxa social i buscar una forma innovadora de 

comunicar-ho perquè tingui el màxim impacte possible. 

Respecte a la bretxa digital comenta que es posa a disposició Torre Jussana per resoldre els 

dubtes, per poder fer cursos a Torre Jussana, ja que és l’entitat de referència que fa 

l’acompanyament a totes les associacions i entitats de Barcelona, incloses les entitats de 

persones migrades que també formen part del teixit associatiu de la ciutat i ja es valorarà 

com es farà la formació en la capacitació de l’ús d’eines digitals des de la vostra entitat tant 
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a l’hora de tramitar subvencions com també els mateixos usuaris no membres de les 

entitats les dificultats que tenen a l’hora de relacionar-se amb l’administració pública. 

Respecte al tema que comentava el Rodrigo dels joves ex-tutelats , el regidor explica que 

amb la Covid-19 es van obrir diferents equipaments d’emergència dirigits a diferents perfils 

específics, en l’àmbit pròpiament dels joves ex-tutelats hi havia molts joves migrats sols al 

carrer la majoria d’ells ex-tutelats que havien finalitzat la protecció per part de la 

Generalitat i se’ls deixava en moltes ocasions directament al carrer. Per aquesta raó es va 

iniciar un projecte amb una entitat que es diu Barcelona Actua que aprofitant que hi havien 

els Hostels tancats per poder acollir joves ex-tutelats. Com que sembla que l’activitat 

turística tornar s’ha de deixar aquest Hostel. Així i tot, no vol dir que finalitzi el projecte, sinó 

que segueix i es trasllada a un altre espai amb millors condicions amb la idea de donar-li 

continuïtat al projecte d’aquesta entitat i també a moltes altres que estan treballant en 

l’àmbit d’acollida en llars familiars amb joves, amb la idea que aquest equipament pugui ser 

la porta d’entrada per a l’acollida dels joves sense referents familiars, però que a poc a poc 

puguin passar cap a l’autonomia plena i un esglaó per arribar a aquesta autonomia plena és 

passar per l’acollida en llars ciutadanes. Aquest programa s’està treballant i no s’estan 

retallant recursos sinó que s’estan doblant recursos i, per tant, intentar dissenyar un 

programa, el més potent possible que permeti doncs garantir itineraris d’acompanyament i 

d’inserció cap aquests joves. L’Ajuntament de Barcelona no té competències en aquest 

àmbit i en el qual es tenen els mateixos recursos que els 5, 8 o 10 anys anteriors, ja que tant 

l’Estat com la generalitat tenen el finançament de les polítiques d’acollida totalment 

congelades i comenta que l’Ajuntament té un topall i un límit i que no sempre es pot arribar 

on es voldria, però que sí que hi ha el compromís de treballar. 

3. Presentació de l’informe sobre Racisme Institucional (Salma Amazian) i 
propostes CMIB per una Barcelona Antiracista 

 
El regidor presenta a la Salma Amazian antropòloga que ha treballat durant molts mesos 
l’informe sobre racisme institucional i estructural a Barcelona. Recalca que en aquest 
informe han tingut ocasió de treballar moltes entitats i molts professionals de l’Ajuntament i 
que s’ha fet un procés de debat molt enriquidor.  
 
La Salma Amazian agraeix al regidor per l’espai per poder presentar els resultats, que 
l’informe es publicarà les pròximes setmanes, que la temàtica del racisme estructural i 
institucional és molt complex i que hi ha diverses formes d’apropar-se a la qüestió i demana 
que es facin molts més informes per entrar en àmbits concrets on s’ha pogut prospectar en 
aquest informe i que hi ha moltes maneres d’encarar aquesta qüestió, que es podria haver 
fet un informe que fes una relació de les normatives i legislacions i lleis i si són racistes i que 
de forma més explícita i de forma implícita tracen aquesta jerarquia racial entre la població 
que viuen en aquest territori que viu a Barcelona, que viu Catalunya o l’Estat espanyol. 
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Així i tot, l’objectiu d’aquest estudi era sortir en la mesura de les possibilitats d’aquest marc, 
però és un marc que marca molt les vides de les persones migrades i racialitzades i, per tant, 
no ha sigut tan fàcil de sortir-ne.  
 
Així i tot, es va voler sortir una mica perquè interessava sobretot veure quines eren les 
possibilitats o quins els obstacles per una política municipal antiracista tenint en compte 
que tot estava per fer o que hi havia moltes coses a millorar. La proposta inicial era fer una 
espècie de diagnòstic col·laboratiu compartit amb treballadores municipals de diferents 
àmbits i de diferents serveis sobre com ho veuen elles des de dins de la institució municipal, 
com es manifesten dinàmiques de racisme estructural o de racisme institucional i quins són 
els mecanismes que elles podrien percebre des de dins, ja que les persones que investiguen 
sobre el tema o fan activisme a l’hora de fer propostes concretes per la institució o a l’hora 
d’assenyalar dinàmiques concretes de manifestació d’aquest racisme institucional i 
estructural se’ls fa difícil per no tenir el coneixement de com funciona la institució per dins i 
com s’arriben a dissenyar i a executar les diferents polítiques que impacten a vides de les 
persones migrades i racialitzades.  
 
En aquest sentit, la intenció inicial era veure precisament les persones que treballen dins de 
la institució municipal, com a potencials aliades per repensar i per desmantellar aquest 
ordre racial també era la intenció de veure-les des d’aquesta perspectiva, tenir a veure 
també amb evitar o intentar disminuir les resistències que sempre ens trobem quan parlem 
de qüestions de racisme amb una administració pública.  
 
L’administració pública és eminentment blanca i, per tant, una de les coses que s’ha 
detectat com a resultat de la investigació és que precisament a l’hora de voler treballar amb 
les persones que treballen a les administracions públiques és que la qüestió del racisme té a 
veure en el fet que històricament i de forma més quotidiana la qüestió racial o la qüestió del 
racisme en general i del racisme estructural i institucional en concret, és un tema que s’ha 
invisibilitat o s’han invisibilitat en els discursos, en les polítiques i s’ha invisibilitat també en 
la manera amb la qual entenem els diferents fenòmens i les diferents realitats i, per tant, les 
possibles solucions també i de la manera com es poden pensar diferents polítiques o 
accions concretes i, llavors es fa difícil pensar solucions tenint en compte l’eix racial. 
 
Per tant, és una dificultat especialment important, però també és una possibilitat perquè és 
una qüestió que es pot treballar des d’un Ajuntament que és precisament en la promoció o 
la sensibilització o situar a la qüestió de l’antiracisme a l’agenda política, ja que tot i que 
l’Ajuntament no té competències per canviar la legislació d’estrangeria, no es pot canviar la 
manera en la qual s’explica la història o no es pot canviar la manera amb la qual es racialitza 
i es jerarquitza les diferents formes de ser de saber i d’estar en el nostre territori i sí que es 
pot fer camí cap allà assenyalant i posant sobre la taula que el tema racial i el fet que el 
tema del racisme és important i s’ha de començar a treballar.  
 
En aquest informe s’ha intentat treballar amb les entitats del CMIB i això és molt ric per què 
s’ha compartit amb entitats, i havia de ser un informe que tingués sentit pel CMIB, això té 
moltes coses positives, ja que hi ha realitats que des de les entitats es coneixen millor que 
ningú i més enllà de l’experiència, però també marca alguns límits, perquè el racisme 
institucional i estructural va més enllà de les polítiques migratòries, va més enllà de la Llei 
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d’estrangeria, va més enllà del fet de ser migrant com per exemple la qüestió del poble 
gitano que en aquest estudi no s’ha pogut recollir i que és un tema bastant central en la 
forma en com es construeix la raça i el racisme en el context de l’Estat espanyol en general, 
però també de Catalunya. 
 
L’estudi ha estat centrat més a estudiar de quines possibilitats hi ha de pensar polítiques 
antiracistes des d’una institució que és eminentment blanca, no només perquè qui treballa 
a l’administració pública sigui gent blanca autòctona sinó també perquè el marc mental, el 
marc conceptual des d’on es pensen en les polítiques públiques no es té en compte aquesta 
diversitat racial que hi ha a la ciutat, això és un tema que donaria per treballar els propers 
anys perquè té a veure també amb desconstruir i desmuntar imaginaris socials, sobre qui 
som, qui és ciutadà, qui és barceloní, qui és català, espanyol, qui és europeu, té a veure en 
com se situa a la majoria de la població no blanca i com és aquest “nosaltres” i com es 
pensa que la població blanca és la població autòctona i a la resta se l’ha d’acollir i com són 
aquests imaginaris respecte a la població migrada com una persona inferior, sense capacitat 
d’agència ni d’agència política i d’objecte i no com a subjecte. 
 
Les propostes i dinàmiques concretes que s’han trobat tenen a veure a les dinàmiques 
derivades de la llei d’estrangeria com la legislació d’estrangeria dona deures a 
l’administració de Catalunya i municipal, hi ha una part important que intervé la Generalitat 
de Catalunya i com pensa les polítiques d’acollida fins a quin punt són polítiques d’acollida i 
quins són els imaginaris que impliquen i  com les polítiques d’acollida acaba racialitzant a la 
població no blanca. 
 
La motivació última de l’informe és incidir de manera directa, eficaç, eficient i real a les 
persones racialitzades  en millorar les condicions de vida de les persones racialitzades, que 
tenen unes condicions pitjors, una major violència, l’informe s’ha centrat  a veure com són 
les barreres d’accés en el context municipals i veure quins eren els serveis i/o àmbits 
municipals on ha pogut investigar l’estudi, que passa a Serveis Socials, a educació, al mercat 
laboral, etc. La regularitat està molt relacionada amb el món laboral i això seria un tema a 
treballar de manera molt intensa, fins a quin punt s’està instrumentalitzant si es condiciona 
el dret de migrar al fet de tenir o no tenir una feina seria una idea a trencar. 
 
Els cossos de seguretat i la violència policial, el perfilament racial i a pressió policial a 
diferents barris com això també és violència racista i com a Ajuntament encara es pot fer 
molt per treballar aquest aspecte.  
 
A l’estudi s’ha intentat fer una fotografia, però per qüestions de temps i capacitat no s’ha 
pogut arribar a tots els espais. S’ha treballat en una proposta política antiracista que busqui 
propostes concretes i encarades a millorar les condicions de vida de les persones migrades 
i/o racialitzades, ha de pensar en no reproduir aquestes jerarquies o dinàmiques que 
racialitzen a l’altre, que deshumanitzen a l’altre, li treuen la humanitat. 
 
El que falta per fer una política antiracista real, és anar a les arrels que sustenten les 
dinàmiques i jerarquies racials, el que cal són polítiques més valentes i sacsejar-ho tot, ha 
d’anar molt a llarg termini, una política real fan falta molts més anys, estudis, debats  
perquè hi hagi una política efectiva. Canviar els mapes mentals de les persones que hi ha a 
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les administracions va més enllà en canviar la política organitzativa d’una institució, fer 
canvis estructurals perquè moltes vegades una política més enllà del color polític depèn de 
les persones que estan a les administracions. 
 
Per finalitzar la Salma posa sobre la taula que el racisme institucional i estructural van de la 
mà i cal treballar-hi de manera estructural  i anar  més enllà del tema de l’any.  
 
La Salma acaba el seu discurs agraint l’espai. 
 
El regidor dona pas a la Janette Vallejo de l’Associació Amic- UGT per explicar les propostes 
sorgides del debat de la comissió permanent a partir de les conclusions de l’informe de 
racisme institucional i estructural.  
 
La Janette comenta que han sortit 35 propostes, s’ha fet una tasca molt rellevant de treball 
de les entitats a partir de la feina de la investigadora. S’han presentat propostes d’accés a la  
plena ciutadania, amb eixos temàtiques i propostes per reforçar estratègies, eines i recursos 
municipals  per a prevenir i combatre el racisme. 
 
La Janette explica les propostes més rellevants i que es poden veure en el següent enllaç de 
manera complerta: 
 
https://ajuntament.barcelona.cat/dretsidiversitat/sites/default/files/Propostes-informe.pdf 
 

- Estratègies per donar suport  la feina municipal: incorporar a l’ADN de 
l’administració la millora dels serveis d’atenció a les persones. Pot ser factible i es 
pot tirar endavant 

- Millora dels serveis de lluita contra el racisme 
- Propostes d’accés a la plena ciutadania: l’activació de la XESAJE , una xarxa de 

professionals de l’advocacia i que formen part d’algunes entitats del CMIB 
- Propostes enfocades a denunciar per millorar els procediments d’estrangeria, 

accedir a l’arrelament, la formació, els cursos de català, els horaris d’aquests, manca 
de cursos com a qüestió  

- Propostes enfocades a l’àmbit laboral per exemple millorar el perfil laboral de les 
persones migrades, com per exemple el suport a l’homologació de títols 

- S’han fet propostes en la millora del funcionament del padró, s’ha parlat de millorar 
el circuit 

- S’han fet propostes envers l’habitatge i demanar ajuts i pisos de protecció oficial 
- Propostes per construir una ciutat més inclusiva i que impliquin polítiques públiques 

que tinguin a veure la diversitat  
- Revisar l’oferta de formació sobre diversitat cultural i que té a veure amb la formació 

que reben els treballadors i treballadores de l’administració, com incorporar la 
perspectiva antiracista per evitar alimentar el racisme i a 

- Potenciar els serveis de traducció als serveis de l’Ajuntament i Incrementar un recurs 
presencial 

- Incorporar persones racialitzades als equips professionals com un antídot per 
treballar contra les discriminacions 

- Revisar i supervisar l’acció dels serveis socials mitjançant una auditoria 
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- Revisar protocols de la policia respecte al problema de les parades policials per perfil 
ètnic  pel problema que tenim per les parades policials per perfil ètnic 

- Promoure formació antiracista i amb perspectiva de drets humans a les escoles de 
policia 

- Condicionar a les empreses de seguretat a fer formacions a les persones que 
contracten per evitar també les parades racistes 

- Campanyes de formació i sensibilització per mostrar tot el que aporta les 
discriminacions 

- Com incorporar dades d’origen racial que ens ajuden a promoure polítiques 
públiques en conseqüència 

- Seguir impulsant la millora dels serveis d’atenció i denúncia de les discriminacions 
- Millorar els circuits de denúncia amb el nou síndic de Greuges i l’Oficina per la No 

discriminació i formar al personal del síndic de greuges per detectar millor els casos 
de racisme 

- Buscar estratègies per facilitar la denúncia i evitar la infradenúncia 
- Implementar la creació d’oficines d’atenció a la no discriminació i desenvolupar la 

llei d’igualtat de tracte i no discriminació 
 
Pren la paraula el regidor Marc Serra, dona les gràcies a la Janette i es compromet a poder 
fer una Mesura de Govern perquè pugui tenir l’impuls corresponent 
 
per obrir torn de paraules: 
 
Fàtima Ahmed (Associació Diàlegs de dona): felicitar a la investigadora per la feina feta, per 
aportar sobre aquest tema i posar sobre la taula un debat a nivell institucional i felicitar al 
CMIB perquè ja toca posar i apostar pel talent que tenim a casa com a investigadors. La 
Fàtima pregunta si aquest informe es podrà difondre en altres òrgans a nivell transversal, 
s’hauria de tenir en compte cada punt que s’estava tocant i proposa poder exposar-ho a 
l’acord ciutadà per una Barcelona Inclusiva, si parlem de seguretat anar a exposar-ho al 
Consell de prevenció i seguretat i apostar pel racisme institucional i treballar-ho. És una eina 
molt potent i no ha de quedar com un informe més, visibilitzar i treballar-ho.  
 
Ramon Nicolau (Fundació Apip-Acam): Proposa presentar-ho al Consell Ciutat 
 
Rodrigo Araneda (Acathi): puntualitza que és un bon moment on s’ha aprovat un nou 
reglament contra la discriminació 
 
El regidor Marc Serra tanca torn de paraules prenent nota que es farà d’altaveu i que si des 
de l’Ajuntament es fa una Mesura de Govern, aquesta també servirà per posar el tema a 
l’agenda política i el compromís a treballar la participació de l’informe a altres espais. 
 
Respecte al comentari del Rodrigo comenta que s’està treballant des de l’OND i que donarà 
moltes eines perquè la llei no sigui paper mullat sinó que pugui concretar-se per proposar 
polítiques concretes. Agrair la Salma la feina feta i anima a tothom a llegir-se l’informe amb 
una perspectiva i marc teòric i que dona una base per començar a treballar polítiques 
públiques antiracistes. 
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4. Presentació del Pla de Treball 2020-23: prioritzacions i seguiment 
 

 
El regidor Marc Serra explica que ha finalitzat el procés participatiu del Pla de Treball, s’ha 
prioritzat i està ja en execució i passa la paraula a la Núria Pàmies  Secretària Tècnica del 
Consell d’Immigració: 
 
Núria Pàmies agafa la paraula per presentar el resultat del procés participatiu. El que vol 
transmetre és que el pla ja està aprovat i en marxa, es va començar a implementar en 2020.  
 
Es va fer una primera consulta al novembre per establir les bases, a partir d’aquí es va 
presentar la proposta al juliol i es va fer una segona consulta que ha servit per prioritzar uns 
temes concrets. Per aquest pla hi ha hagut un acord molt unànime i en un grau molt elevat, 
es va presentar a la Comissió Permanent i es va aprovar al setembre i s’ha constituït una 
comissió de seguiment del pla amb mecanismes de seguiment. 
 
En la consulta participativa va haver-hi 36 respostes, amb un acord molt ampli, 4.5 sobre 5, 
poques propostes de canvis i algunes aportacions.  
 
La Núria Pàmies recorda que es treballarà des d’un nou Consell municipal de migracions i 
refugi amb persones de rerefons migratori donant pes a l’asil i al refugi i buscant treballar 
amb la diversitat cultural i d’identitat sigui quina sigui la situació administrativa per assolir 
igualtat de drets i oportunitats i plena ciutadania.  
 
Com es mencionava anteriorment, hi ha hagut molt poques propostes de canvis, s’afegeix 
un nou objectiu i dues fites i tres més arran de observacions i comentaris que s’han 
plantejat també hi ha hagut un acord molt ampli i molt amb els mecanismes de seguiment 
proposats  i es plantejava també temes com els canals de comunicació i participació perquè 
el pla de treball ha de veure amb el funcionament intern. 
 
Hi ha hagut prioritat continuar amb correus electrònics,  amb reunions telemàtiques i amb 
consultes participatives i amb sessions híbrides i no tant el tema tornar a fer  reunions 
presencials. 
 
Comenta que ha sorprès positivament  la disposició per liderar grups de treball i comissions i 
hi ha hagut entre 8 i 17 d’entitats disposades a liderar.  
 
Els nous objectius i noves fites incorporades fan referència bàsicament a temes d’asil i 
refugi, facilitar el procés de regularització de persones migrades dones cuidadores, moltes 
persones que tenen denegades les seves sol·licituds perquè els percentatges d’aprovació 
actualment són el 95%  denegades aquest és un tema en el qual s’ha incidit molt treballar 
per l’increment de la incidència en temes d’acollida i inclusió persones refugiades, el 
programa Nausica, i també dins de la participació diversa informar més dels objectius i 
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funcionament dels espais de participació municipal que és un dels temes que es planteja 
promoure,  crear condicions per una participació real donant molta informació i 
coneixement previ per aquesta participació i reforçar el treball en xarxa i la col·laboració 
amb altres departaments municipals.   
 
Així doncs, és un pla amb sis eixos, 16 objectius   i 48 fites amb les noves aportacions. És un 
pla viu i obert amb objectius i accions principals i que la idea és anar-ho construint d’una 
manera realista i actualitzant amb el seguiment de la comissió de seguiment. 
 
L’ordre de priorització a l’eix que ha sortit, en primer lloc, és el tema del racisme i que  és 
que realment totes aquestes propostes s’impulsin per tirar-les endavant no és 
responsabilitat del Consell, però pot impulsar i em facin seguiment. 
 
Seguidament, surten temes de promoció de la interculturalitat, la  plena ciutadania, 
etcètera. 
 
Dels deu primers temes prioritzats hi ha des de les  trameses informatives, temes d’acollida i 
estrangeria, temes de formació, les propostes relacionades amb l’informe de racisme, el 
tema d’estrangeria i recuperació de les 67 propostes i poder treballar a fons aquest tema. 
 
A continuació tenim fins a  25 més prioritzades  per tenir en compte els primers anys: 
 

- Enfortiment associatiu i suport a entitats en la bretxa digital 
- Potenciar la trobada  
- Comunicació i participació diversa  
- Poder tenir contacte amb mitjans de comunicació diversos 
- Que la gent del consell aparegui també en espais de comunicació més normalitzada 
- El pla de formació  
- Tema de l’any, un de cada tres anys trobar un tema més positiu orientat a la riquesa 

i aportacions de les migracions 
- Creació d’una comissió de seguiment que es convocarà dos cops l’any, on hi ha set 

entitats, però s’hi poden afegir les que vulguin amb la idea de fer seguiment als 
plenaris de primavera i amb la missió d’anar aterrant i actualitzant els objectius, ja 
que és un pla viu  

- Reactivació de les 67 propostes i la col·laboració amb la XESAJE, tenir una 
participació i interlocució també amb les oficines d’estrangeria  

- Incidir en les propostes del tema de l’any  
- Tornar a convocar la comissió de formació i de participació per promoure la 

participació en altres consells  
 
El regidor agraeix la Núria Pàmies la seva feina i agraeix també la participació de les 
entitats i la bona disposició per liderar grups de treball i dona pas al següent punt de 
l’OD 
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5. Valoració de la Trobada Barcelona Ciutat Diversa 2022 
 
El regidor Marc Serra enceta el punt de valoració de la trobada dient que va ser un dia 
molt marcat per la pluja, però que és va poder salvar una part del matí  i bona part de la 
tarda i agraeix a tots i totes perquè si ja es complicat la logística d’una jornada com 
aquesta i requereix molt de compromís fer-ho a més a més amb un dia de pluja és 
indicatiu de gran compromís de les entitats amb l’esdeveniment. 
 
Dit això dona pas al Comissionat, el Sr. Khalid Ghalli per la valoració institucional 
 
El Sr. Khalid Ghalli reitera l’agraïment a la capacitat que té el Consell d’implicar-se de 
participar i de fer possible això malgrat que aquest any no es podien fer algunes 
activitats per culpa de les restriccions  de la Covid-19. Tot i les dificultats s’ha possibilitat 
la trobada fent torns de treball per la nova redistribució de l’espai, el no tenir servei de 
menjador enguany i després les qüestions climàtiques això ha incidit molt, així i tot, ha 
sigut un èxit d’afluència en el qual hi ha participat prop de 15.000 i un èxit quant al fet 
que tot i les vicissituds que les entitats han pogut passar en aquest context de pandèmia 
moltes  entitats, a pesar  d’aquesta crisi social sanitària mantenen aquesta energia, 
aquestes ganes de situar aquesta celebració, aquesta activitat dintre del mapa i del 
calendari de la ciutat com una celebració a la diversitat però també com un espai de 
reivindicació de drets de ciutadania i de drets de tots els ciutadans i les ciutadanes de 
participar d’una forma plena i garantir els seus drets a la ciutat. Agraeix i reitera l’esforç i 
la implicació i també als professionals que els hi acompanyen. 
 
Dit això dona pas a l’Ana Lemkow que farà la valoració tècnica i posteriorment a la 
Carmen Bermúdez perquè faci la valoració de les entitats. 
 
L’Ana Lemkow explica com anat la participació d’enguany destacant que, tot i la situació 
de pandèmia només ha baixat un 5% de la participació respecte a l’any 2019. Pel que fa 
a les entitats participants també l’any 2019 van participar 55 entitats 45 de les quals 
eren del Consell i 10 altres entitats i aquest any han participat en total 50 amb 41 
entitats del Consell i  9 entitats convidades.  
 
Respecte al voluntariat, aquest any hi ha hagut 450 persones voluntàries, només ha 
baixat 50 persones respecte al 2019.  
 
Explica que s’han passat els qüestionaris de valoració i han contestat 21 entitats, en 
general els objectius de la trobada s’han complert que són promoure la diversitat, la 
interacció entre les entitats, la interacció  entre la ciutadania i combatre els estereotips i 
també s’ha treballat el tema de l’any realitzant moltes activitats del tema de l’any per 
una Barcelona Antiracista i unes taules rodones molt interessants, sobre antiracisme 
però també dels altres eixos de treball com plena  ciutadania, igualtat de drets i 
oportunitats.  
 
En general la valoració va per sobre del 8 sobre 10 també respecte al treball fet amb 
l’empresa i també hi ha molt bona valoració del tema de gestió de les carpes i dels 
espais i les activitats en general, també han sigut molt ben valorades per poder fer tota 
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aquesta tasca s’han fet 16 reunions algunes en grup global i altres específiques això ha 
ajudat a arribar a bon port amb la col·laboració de tothom, de totes les entitats que han 
participat i ha sigut la manera de conèixer encara millor a les entitats de consell.  
 
L’Ana Lemkow dona pas al vídeo de la Trobada Barcelona Ciutat Diversa després del qual 
es dona la paraula a la Carmen Bermúdez.  
 
https://www.youtube.com/watch?v=c2g4hgfkWeA 
 
La Sra. Carmen Bermudez de Fedascat pren la paraula i explica que després de tant 
tancament i tanta quietud ha sigut un plaer enorme tornar-se a retrobar tota la família 
associativa del Consell, construint conjuntament i compartint com a família associativa.  
 
Agraeix també a totes les entitats que han participat i han fet possible un any més la 
celebració de la Trobada Barcelona Ciutat Diversa i també a l’Ajuntament de Barcelona 
que fa possible cada any aquest esdeveniment molt consolidat a la ciutat i que permet la 
retrobada entre entitats i les reivindicacions per a les persones migrants. 
 
Com s’ha comentat abans aquest any hi ha hagut canvis importants, ja que s’han hagut 
d’adaptar a causa de les restriccions Covid-19, agrair especialment a les entitats la bona 
disposició i adaptació als canvis i a l’Ajuntament i a l’empresa facilitar en proposar els 
canvis per poder celebrar la trobada sense risc sanitari i amb èxit la trobada, que ha 
sigut excel·lent, un espai que ajuda a continuar treballant per les sinergies i el treball en 
xarxa i crear espais de treball grupal del Consell com es fa habitualment durant 
l’organització prèvia de la trobada. 
 
Com a novetat aquest any cal destacar el canvi de format de les reunions, 
majoritàriament virtuals i això ha fet que pugui assistir moltes persones a les reunions, 
ja que el sistema virtual permet la conciliació tot i que, per altra banda, també dificulta 
la comunicació. De cara al 2022 potser es pot plantejar un format híbrid per les reunions 
o plantejar les reunions que siguin importants fer-les presencial. 
 
En general la valoració ha sigut molt positiva tot i que en algun cas s’ha comentat la 
baixada d’afluència per la Covid-19 i el fred. També comenta que ha sigut molt 
facilitador poder tenir les activitats de cada entitat a prop de l’estand i la gent ha respost 
i poder compartir la diversitat va anar molt bé, la gent i els nens i nenes van gaudir molt 
i va ser bonic veure taules plenes de nens i nenes d’origen divers compartint l’activitat. 
S’han vist tots els tallers plens i, per tant, s’ha aconseguit l’objectiu que és difondre el 
joc generós i intel·lectual entre els més petits i atraure la seva atenció i interès del 
treball en xarxa de totes les entitats per aconseguir el seu objectiu comú.  
 
L’organització en general ha estat molt bé considerant totes les dificultats que implica la 
pandèmia. 
 
Els aspectes a millorar de cara l’any vinent són:  

https://www.youtube.com/watch?v=c2g4hgfkWeA
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- Buscar més participació d’entitats i més implicació real, més responsabilitat i millorar 
la comunicació tot i que la disminució de la participació també ha tingut a veure 
directament amb la pandèmia 
 

- Buscar una data on no faci tant de fred i que no es faci fosc tan aviat  
 
Per últim, felicitar a l’equip tant extern com intern que a pesar que es va fer en dos 
torns, el canvi es va fer molt bé i molt ràpid i agrair novament la participació de les 
entitats i que no deixin de participar i d’aportar conjuntament que és l’objectiu 
primordial de la trobada. Per acabar vol agrair a la secretària Núria Pàmies per la feina 
feta i dona la benvinguda a l’Ana Lemkow  
 
El regidor Marc Serra Solé agraeix les intervencions sobre la trobada i demana poder 
avançar amb el 6è punt de l’Ordre del dia que es la votació de la menció especial. Es 
posaran les votacions en una urna, li passa la paraula a l’Anabel Rodríguez que explicarà 
quin és el marc d’aquesta el marc d’aquesta 11 a edició de la menció especial i com serà 
la votació. 
 

6. Votació de la menció especial 
 
 

L’Anabel Rodríguez directora de Drets de ciutadania pren la paraula per explicar com serà el 
procés de votació i explica que aquesta menció especial serveis per reconèixer públicament 
la feina d’una entitat membre del Consell Municipal per algun dels motius següents: 

- Per la seva participació activa en les activitats i grups de treball del Consell 
- Per haver portat a terme accions o activitats en col·laboració amb altres entitats 

del Consell 
- Per contribuir a un bon clima de treball i entesa entre les entitats 

Per votar les entitats tenen la butlleta de votació sobre la taula, és un premi per les entitats i 
de les entitats, això vol dir que només poden votar les entitats del CMIB, no podent fer-ho 
representants polítics ni persones observadores i només es pot emetre dos vots per entitat, 
per tant, només es poden marcar dues creus i no es pot votar una entitat a ella mateixa. 
Comenta que l’Ana Lemkow anirà cridant de dues a dues entitats i hauran de venir a votar. 

 
Ana Lemkow i Anabel Rodríguez criden a les entitats de dues en dues i es comença el 
procediment de les votacions. Un cop acabat es dona pas al punt 7 de l’OD 

 
 

7. Proposta d’incorporació o baixa d’entitats al CMIB 
 

El regidor Marc Serra,  dona la paraula a Núria Pàmies que explica que no hi ha noves 
incorporacions, que sí que hi ha hagut moltes demandes, però estan en procés i que 
segurament aviat hi haurà altes. 
 
Pel que fa a baixes, comenta que hi ha baixa de FASAMCAT que ha fet arribar una carta 
expressant que demana la baixa pel cessament d’activitat que es farà arribar a les entitats, 
en aquesta carta expressa l’agraïment i parla de què els objectius que tenien com a entitat 
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amb aquests 20 anys que porten hi ha molts ja no fan tanta falta i degut el COVID degut a 
problemes de conciliació i dificultats i volen expressar la feina que hem fet durant aquests 
anys destaquen activitats i projectes com l’Ave Fènix, Vive amèrica i sobretot el projecte 
voces que realment és un projecte molt reconegut i amb medalla d’honor, però ja han 
acabat la seva activitat i demanen ser donats de baixa i volen expressar el seu agraïment a 
totes les entitats a l’Ajuntament a la generalitat el Consell, etcètera. La Núria Pàmies 
expressa que sap greu i que es una entitat que formava part de la Comissió Permanent i que 
ha estat una de les principals federacions a nivell d’Amèrica llatina. 
 
El regidor també expressa que FASAMCAT han fet moltíssima feina en els 20 darrers anys i 
sap greu que hi hagi dissolució de l’entitat i que de segur que des del Consell se la trobarà a 
faltar. 
 
El regidor tanca aquest punt i passa al següent punt de l’Ordre del dia 

 

8. Informacions 
 

El regidor Marc Serra comparteix la informació que la secretària dels darrers anys, la Sra. 
Núria Pàmies es jubila i aprofita per agrair-li la gran tasca que ha fet, ordenada i meticulosa, 
curosa amb la feina i ben organitzada, amb molta feina invisible i que per fer possible, no 
només celebrar el plenari o la trobada, hi ha molta feina invisible al darrere, per fer tota 
l’activitat que fa el consell, amb multitud de reunions, per tant, aprofita per agrair molt la 
feina de la Núria i donar la benvinguda a l’Ana Lemkow, la nova tècnica que portarà el 
Consell. Li passa la paraula a l’Anabel per dir unes paraules.  
 
L’Anabel com a representant de la Direcció de drets de ciutadania agraeix la feinada que el 
Consell Municipal d’immigració, un espai molt productiu, amb moltes activitats i participació 
i que la feina que fa la Núria té moltíssima dedicació, amb molta motivació i molta qualitat 
professional i que des de l’equip se la trobarà a faltar moltíssim. També comenta que 
garanteix que el relleu que farà l’Ana Lemkow com a tècnica i la Marta Vidiella com a suport 
són també persones d’una vàlua professional incalculable i per tant, el consell queda en 
molt bones mans.  
 
La Núria Pàmies fa unes paraules, comenta que està emocionada i vol agrair a tothom tota 
la col·laboració durant aquests cinc anys, els últims cinc anys a l’Ajuntament, que ha estat 
una feina molt intensa, però també molt gratificant perquè realment és un consell on s’han 
de tocar moltes tecles  i molta part de participació, però també molta part de gestió, però 
gratifica que després les coses funcionin i siguin valorades i hagi un abans o un després en 
les polítiques d’immigració que això és el més important al llarg dels anys gràcies a les 
entitats a qui trobarà molt a faltar, però que de segur que podran coincidir a actes com 
altres ex del Consell i que deixa el Consell en bones mans perquè ja es porta col·laborant 
uns mesos i les entitats ja coneixen a l’Ana i la Marta i hi ha bona relació. Comenta que elles 
volien fer unes paraules, però encara estan fent el recompte de vots. 
 
L’Anabel dona la paraula al Rodrigo en representació de les entitats del Consell. El Rodrigo 
comenta que van començar amb la Núria al Consell i que ha sigut un recorregut molt 
interessant a aquest consell, s’ha fet molta feina i amb l’esperit de la Núria per enfrontar 
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aquesta tasca tan complexa i assumir un paper que venia d’un moment on moltes entitats 
trobaven a faltar a la Mercè. Assumir un consell amb tanta feina en aquest moment i amb 
poques eines de suport  ha sigut una tasca molt titànica i que ha demostrat la seva 
organització i empeny per treure la feina i per donar resultats que realment han sigut molt 
clarificadors i que inclús el fet d’estructurar un pla de treball que té molt del seu esperit 
d’organitzar les coses, agraeix realment i comenta que el consell sempre serà el seu espai. 
 
La Núria Pàmies agafa la paraula per agrair al Rodrigo les seves paraules i a la comissió 
permanent per la seva disponibilitat sempre i especialment al Rodrigo amb qui ha pogut 
compartir aquests anys i ha estat molt gratificant. 
 
El regidor Marc Serra agraeix totes les paraules i comenta que consta que Lourdes volia dir 
unes paraules, però encara segueix fent el recompte i que ja es farà un comiat formal i 
informal mes endavant i agraeix novament a la Núria.  
 

9. Precs i preguntes 
 
El regidor dona la paraula a Janette Vallejo:  
 
La Janette Vallejo vol consultar si des de l’Ajuntament es farà el que és la contractació a 
través del programa Acol perquè la convocatòria preveu que els ajuntaments i entitats es 
puguin presentar i vol fer aquesta consulta concreta.  
 
Com que no hi ha més preguntes el regidor contesta que sí que consta que la Generalitat 
tornarà a treure el programa Acol i que és un molt bon programa, que és veritat que la 
primera edició va tenir uns resultats més limitats i difícil perquè també la primera vegada 
que es feia. Aquest any serà a principis de l’any vinent, però en aquesta edició hi haurà 
moltes més places  amb la qual cosa és una molt bona notícia i també l’Ajuntament s’hi 
podrà presentar i per tant, s’està treballant a nivell tècnic perquè això sigui possibles, hi ha 
usuaris i usuàries que estan a punt de fer arrelament social i només necessiten un contracte 
de treball a jornada completa. Un programa com aquest en el que es garanteix un contracte 
a jornada completa com a Ajuntament existeixen les eines per poder acompanyar i per 
poder aconseguir que sigui un èxit, per tant, s’està treballant a la previsió en presentar-se 
com a Ajuntament i van fer la petició expressa a la Generalitat perquè pugui ser així i així ho 
faran, quan surti la convocatòria.  
 
Amb aquestes paraules el regidor Marc Serra tenca la sessió i l’assistència aquest consell 
plenari del plenari del Consell municipal d’immigració 100% presencial.  
 


